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چرا هنرهایتان را در آن 6 سال رو نکردید؟
صادق زیباکلام تحلیلگر سیاســی اصلاح طلب به انتقادات اظهارات علیرضا زاکانی در سخنان پیش از خطبه های 
نماز جمعه تهران واکنش نشان داده و گفته است اگر جریان فکری شما توانایی مذاکره مقتدرانه را داشت چرا در زمان 
جلیلی موفق به این کار نشــد.   زیباکلام با بیان اینکه سخنان زاکانی در مخالفت کامل با برجام بود، می نویسد: به هر 
حال همه مان از گرایشات سیاسی جنابعالی اطلاع داریم و طبیعی است که هیچ کس درخصوص برجام انتظار رویکردی 
تاحدودی منصفانه و ارائه گزارشی که حداقلی از انصاف در آن رعایت شده باشد، نداشت. این تحلیلگر سیاسی در ادامه 
تاکید می کند: جنابعالی و همفکرانتان بعد از شکست سنگین و به دور از انتظارتان در انتخابات هفتم اسفندماه به جای 

تأمل پیرامون آن نتایج، کلنگ برداشــته اید و بر جان برجام افتاده اید. به خیال خودتان دلیل اصلی پیروزی اصلاح طلبان و طرفداران دولت در نتیجه 
موفقیت برجام بود و حالا می خواهید بی نتیجه بودن کامل آن را به مردم القا کنید. هدف جنابعالی و همفکرانتان از به توپ بســتن برجام روشــن است 
و پرســش بنده از باب دیگری بود. وی با اشاره به این ســخن زاکانی که که ای کاش تیم مذاکره کننده از موضع قدرت، عزت و اقتدار مذاکره می کرد، 
ضمن اشاره به امتیازاتی که از آمریکا گرفته ایم می نویســد: جناب دکتر زاکانی عزیز! سوالم این است که جنابعالی و همفکرانتان که اینقدر باشکوه، 
عزتمدارانه و از موضع قدرت قادرید با آمریکایی ها مذاکره کنید و آنان را مثل موش به سوراخشــان می کشانید و وادارشان می کنید که هر امتیازی که 
می خواهید، بدهند، خوب برادر عزیز چرا این اقتدار و هنرنمایی را در نزدیک به شش سالی که برادر عزیز و ارجمندمان دکتر سعید جلیلی که همفکرتان 

هم هست سرگرم مذاکره با غربی ها بودند را رو نکردید؟ 

فروش آب سنگین با درنظر گرفتن مسائل استراتژیک است
بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی درخصوص آنچه به عنوان قرارداد فروش 32 تن آب سنگین به آمریکا اعلام 
شده است، اظهار کرد: با توجه به مازاد تولید آب سنگین در کشور که به طور سالانه داریم بازارهایی که قابل اعتماد باشند و به 
این ماده نیاز داشته باشند و از آن استفاده بهینه کنند را با در نظر گرفتن مسائل استراتژیک، اقتصادی و تجاری یافته و آن ها 
را مورد بررسی قرار می دهیم. وی با بیان اینکه ما در حال مذاکره با تعدادی از کشورها برای فروش آب سنگین هستیم و با 
بعضی از آن ها مذاکرات به مراحل نهایی رسیده است، اظهار نظر درباره جزئیات آن را به بعد از پیشرفت کار و نهایی شدن تمامی 
مراحل موکول کرد. سخنگوی سازمان انرژی اتمی همچنین خاطر نشان کرد:  با توجه به حساسیت و استراتژیک بودن آب 

سنگین نمی توان این ماده را به هر کشور و یا جایی به دلیل مسائل امنیتی و تعهدات بین المللی که به عهده هر یک از کشورهای تولید کننده مواد هسته ای 
است صادر کرد و ما در چارچوب قوانین تجاری و بین المللی در این حوزه اقدام به فروش مواد می کنیم. در عین حال ما نیاز داریم تا بازارهای قابل اتکا داشته 
باشیم. پیش تر سید عباس عراقچی معاون وزیر خارجه کشورمان از امضای قرارداد میان ایران و آمریکا برای فروش 32 تن آب سنگین مازاد تولید شده پس از 
کمیسیون مشترک ایران و 1+5 درباره برجام در وین خبر داده بود. پس از آن رسانه های آمریکایی نیز این خبر را تائید کرده و از جزئیات این قرارداد از جمله اینکه 
قرار است این میزان آب سنگین هفته آینده به آمریکا منتقل شود خبر دادند. حمید بعیدی نژاد مدیر کل سیاسی و امنیت بین الملل وزارت خارجه نیز امضای 
قرارداد میان ایران و آمریکا در جریان مذاکرات دو روزه کارشناسان و مقامات دو طرف در چارچوب کمیسیون برجام را تائید کرده بود.  گفتنی است ایران سالانه 

حدود 20 تن آب سنگین در سال تولید می کند و قرار است در چارچوب برنامه سازمان انرژی اتمی آن را به مشتریان خارجی خود بفروشد.

 طرح گشت نامحسوس 
 در هیئت دولت 

بررسی می شود
شــهیندخت مــولاوردی ، معــاون رییــس جمهور 
در امور زنــان و خانواده ، در یادداشــتی از طرح به 
کارگیری هفت هزار مأمور نامحسوس پلیس امنیت 
انتقاد کرد و از بررسی این موضوع در جلسه یکشنبه 

هیات دولت خبر داد. 
در یادداشــت مولاوردی آمده اســت: بــا این که از 
اظهارات ســردار حسین ســاجدی نیا رئیس پلیس 
پایتخت که صبح روز سه شــنبه از ساماندهی بیش 
از هفت هزار مأمور نامحســوس پلیــس امنیت در 
راســتای اجرای طرح امنیت اخلاقــی در پایتخت 
خبر داد، چند روزی نگذشــته اســت اما به نظر می 
رســد ابعاد مختلف این طرح و نحوه اجرایی شدن 
آن برای مردم در هاله ای از ابهام قرار دارد و موجی 
از نگرانی و احســاس ناامنی جامعه و خانواده ها را 

فراگرفته است.
مولاوردی در ادامه این یادداشــت با مرور سخنان 
اخیر رییس پلیس تهران در توضیح این طرح آورده 
است که با تمام توضیحاتی که برای توجیه این طرح 
ارائه شده است و با ذهنیتی که از اجرای طرح های 
مشابه مردم شکل گرفته »بیم آن می رود اجرای این 
طرح به تذکر و برخورد با بدپوششی خلاصه شده« و 

خود مشکلات بیشتری را ایجاد کند.
معاون رییس جمهور تاکیــد می کند: تماس های 
مکرر از زمان شروع این طرح با معاونت و نیز گفت 
و گوی چهره به چهره با مردم حکایت از این نگرانی 
دارد و همه هم مســئولیت پیگیری را متوجه دولت 
می دانند و از رئیس جمهور به عنوان مجری قانون 
اساســی انتظار دارند که نظــارت و تذکرات لازم را 

داشته باشد. 
وی در ادامه می نویســد: در مراســمی که دیروز به 
مناســبت میلاد مولای حق گویان و عدالت طلبان 
عالم شرکت کرده بودم چند تن از مادران که دختران 
دانشــجو دارند؛ مطرح کردند که از هفته گذشته به 
اصطلاح دلشان مثل سیر و ســرکه می جوشیده و 
چند بار مردند و زنده شــدند تا فرزندانشــان به خانه 

برگردند.
مــولاوردی همچنیــن خبــر داد: در جلســه روز 
چهارشــنبه هیــات دولت هــم بعد از اعــلام خبر 
مربوطه مقرر شد در جلسه آتی دولت در روز یکشنبه 
گزارشــی از ابعاد اجرای طرح توسط وزارت کشور 

ارائه شود.
معــاون رئیــس جمهور در امــور زنــان در ادامه با 
بیــان اینکه نگاه و بــاور عمومی بــه پلیس در دنیا 
این اســت که حافــظ جان و مــال و ناموس مردم 
اســت و با دیدن پلیس احســاس امنیت و آرامش 
باید به انســان دســت دهد، ادامه داد: لذا به نظر 
می رســد اگر همانطور که گفته شده است برخورد 
بــا مزاحمین نوامیــس یکــی از مطالبــات مردم 
بوده اســت شایســته بود که در مورد ساز و کار آن 
هم بــا نظر مــردم، متخصصــان، صاحبنظران و 

کارشناسان عمل می شد.
وی با اشــاره به فرمان هشت ماده ای امام خمینی 
درمورد رعایت حقوق شــهروندی می نویسد: البته 
هنوز دیر نشده و امید است با امعان نظر به ایرادات 
و نواقص طرح کــه این روزها به خوبــی به بوته نقد 
گذاشــته شــده و نیز با تطبیق آن با فرمان هشــت 
ماده ای امــام)ره( در ســال 13۶1 در مورد رعایت 
حقوق شــهروندی و به ویژه فراز آخر آن گام موثری 
در بازسازی چهره و جایگاه و نقش نیروهای خدوم 

و مخلص انتظامی و پلیس برداشته شود.

قصور  رحمانی!
عملکرد وزیر کشور در دو مقطع حساس با انتقادات شدید همراه شد

هنوز رحمانی فضلــی از زیر بار انتقادات در خصــوص ماجرای »مینو خالقی« 
خلاص نشــده بود که یک رژه هفت هزار نفری از ماموران گشت نامحسوس 
اخلاقــی بار دیگر موج انتقــادات را از وزیر دولت تدبیر و امید بــه راه انداخت تا 
منتقدان وزیر را به یک »تماشــاچی صرف« تشبیه کنند که در حوزه اختیارات و 
فعالیت هایش هرکس هرکاری که دلش می خواهد می کند. غلامعلی جعفرزاده 
ایمن آبادی، نماینده مردم رشــت یکی از منتقدان اســت که امــروز به کنایه به 
رحمانی فضلی گفت» اگر وزیر کشور در موضوع ابطال آرای مینو خالقی و گشت 
نامحســوس کوتاهی کند و فقط نقش تماشاگر را داشته باشد وی را استیضاح 
خواهیم کرد.«. بحث اســتیضاح رحمانی فضلــی را البته اول بار علی مطهری 
کلید زد. نماینده منتقد مجلس که غالبا خطوط قرمز را می شــکند و این بار هم 
در خصوص ورود شورای نگهبان به ماجرای آرا مینو خالقی ضمن نوشتن یک 
نامه شجاعانه به این شورا وزیر کشور را تهدید کرد که اگر اعتبارنامه مینو خالقی 
را صادر نکند از ســوی مجلس استیضاح خواهد شــد. حالا با سکوت ادامه دار 
وزیر کشــور در ماجرای مینو خالقی و باز شــدن ماجرای گشت نامحسوس به 
زندگی مردم دیگر نمایندگان هم از عملکرد رحمانی فضلی انتقاد کرده و سخن 
از اســتیضاح او به میان می آورند. غلامعلی جعفــرزاده ایمن آبادی یکی از این 
نمایندگان است در گفت وگویی با تابناک از شورای نگهبان خواسته تا قضاوت 
درباره نمایندگان مجلس و منتخبان ملت را به نماینده های مردم بســپارند و از 

وزیر کشور هم خواسته به وظایف قانونی خود عمل کند.
غلامعلی جعفر زاده ایمن آبادی در گفت وگو با تابناک در خصوص این موضوع 
اظهار داشت: احساس می شــود که وزیر کشور در روزهای اخیر کوتاهی های 
زیادی کرده اند البته احتمال مماشــات وزیر کشور با اتفاقات رخ داده نیز وجود 

دارد اما به هرحال وزیر کشور وظایف قانونی خود را انجام نمی دهد. این نماینده 
مجلس درباره منتخب مــردم اصفهان گفت: رأی را که مردم اصفهان به مینو 
خالقی یــا هر نماینده دیگری داده اند اگر قرار اســت ابطال شــود باید توســط 
نماینده های ملت ابطال شــود، این  یک بحث کاملًا حقوقی اســت و ما هم از 
شورای نگهبان این درخواست را کرده ایم و هم از وزارت کشور و اگر مستنداتی 

دراین باره وجود دارد، باید توسط نمایندگان مجلس موردبررسی قرار گیرد.
این نماینده مجلس گفت: نمایندگان انتظار دارند وزارت کشور برحسب وظیفه 
قانونی که دارد باید اعتبارنامه خانم خالقی را تنظیم و به مجلس شورای اسلامی 
ارســال کند تا مجلس در خصــوص این موضوع اظهارنظر کنــد. و در غیر این 
صورت وزیر در این مورد کوتاهی کرده است و به زودی باید به نمایندگان مجلس 

پاسخگو باشد.
جعفر زاده درباره احتمال اســتیضاح وزیر کشــور در مجلس دهــم نیز گفت: 
ما درخواســت های خود را به وزیر کشــور داده ام اما اگر وزیر کشــور درباره این 
نگرانی ها اقدام مشــخصی انجام ندهد و پاسخ قانع کننده ای به مجلس ندهد 

نمایندگان وزیر را قطعاً استیضاح خواهند کرد.
این نماینده گفت: درخواست ما از شورای نگهبان این است که قضاوت درباره 
نمایندگان مجلس و منتخبان ملت را به نماینده های مردم بســپارند این حقوق 

اساسی مردم ایران است و وزیر باید به این مطالبه پاسخ روشن دهد.
جعفرزاده در بخش دیگر ســخنان خود به موضــوع دومی که موجب اعتراض 
نمایندگان به اقدامات وزیر کشور شده اشاره کرد و در خصوص گشت نامحسوس 
نیز گفت: حدود یک هفته اســت که نمایندگان دراین باره مشــغول فکر کردن 
هســتند اما هرچقدر دراین بــاره فکر کردیم به نتیجه ای نرســیده ایم، گشــت 

نامحســوس احســاس ناامنی در جامعه ایجاد خواهد کرد این در حالی اســت 
که پلیس باید امنیت را در جامعه ایجاد کند نه اینکه امنیت افراد را از بین ببرد.

این نماینده گفت: با این کار پلیس یک ناامنی روانی در جامعه ایجادشده است، 
مردم همه از هم می ترسند، مردی که باید با آرامش در کنار یکدیگر زندگی کنند 
از هــم واهمه دارند، این اقدام پلیس اصلًا کار درســتی نبوده و باید از انجام آن 
جلوگیری کرد. وی گفت: وزارت کشــور باید در خصوص این موضوع پاسخگو 
باشد و این دو نقص بزرگ به همراه نقیصه های دیگر ازجمله ضعف وزارت کشور 
در قبال مصرف مواد مخدر، وضعیت شهرداری ها که اکنون یک وضعیت کاملًا 
رهاشده ای دارند و هر کار دلشــان بخواهد بر سر مردم می آورند و چندین موارد 

دیگر باید روشن شود.
جعفر زاده درباره وظیفه وزارت کشور در قبال این تصمیم پلیس نیز گفت: وزارت 
کشــور در این مورد دخالت چندانی نداشــته و ظاهراً نیروی انتظامی وی را دور 
زده اســت و برای خودش تصمیم گرفته است، اما این برای مجلس قابل قبول 

نیست و نشان دهند ضعف وزارت کشور است.
نماینده منتخب مردم رشت، گفت: ایران کشوری است که در آن محیط زندگی 
و حیات وحش توســط 2700 نفر کنترل می شــود حال چگونه اســت که برای 
کنترل مردم آن باید 7000 نفر به صورت نامحســوس مواظبت کنند و مردم را 
بپایند، نکته دیگر این است که مکانیزمی برای این کار در نظر گرفته نشده است.
وی در پایــان گفت: با بگیروببند و ببر که کاری از پیــش نمی توان برد، در حال 
حاضر 37 ســال از انقلاب اسلامی می گذرد، ما متأســف هستیم که بعدازاین 
مــدت به چه روزی افتاده ایم که هفت هزار نفــر مأمور مخفی باید مراقب  مردم 

پایتختمان باشد.

پیگیری روزواکنش روز

واقفیم آمریکایی ها در داخل کشور خود مشکلاتی دارند
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره به مذاکرات فشرده محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان در نیویورک با وزیر خارجه آمریکا، گفت: ظاهراً برخی مسایل و موانع ایجاد شده در مسیر 
مبادلات بانکی و تجاری سیســتم بانکی اروپا با ایران حل شده و آمریکا رســماً اعلام کرده که دیگر مانع مبادلات تجاری و بانکی کشورهای اروپایی نخواهد بود و این کشورها می توانند 
بدون هراس به مبادلات و تجارت با ایران اقدام کنند. هاشمی رفسنجانی، تأکید کرد: البته ما واقفیم که آمریکایی ها در داخل کشور خود مشکلاتی دارند که باید حل کنند. رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، مباحث 4 ساعته انجام شده در وین، برای فروش آب سنگین ایران به شرکت های آمریکایی را نیز مفید اعلام کرد و گفت: اتحادیه اروپا اعلام کرده است که 
بانک های بزرگ اروپایی از انجام مبادلات تجاری و مالی با جمهوری اسلامی ایران حمایت می کنند. هاشمی رفسنجانی افزود: امیدواریم این دوره، دست مسؤولان بانکی کشور برای 
مبادلات بین المللی باز باشــد و دیگر مشکلی برای بانک ها و شرکت های بزرگ که می خواهند با ایران کار کنند، به وجود نیاید. وی تصریح کرد: البته جمهوری اسلامی ایران مصمم 

است با صلابت و قوّت، سیاست های استقلالی خود را با تکیه بر مردم و توانمندی های داخلی، در هر شرایطی ادامه دهد، ولی در پی تعامل و همکاری با جامعه جهانی است.

سیاسی

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حســن روحانی صبح شنبه در دومین سمینار 
بین المللی محیط زیســت، دین و فرهنگ با هدف ارتقاء گفتگوی بین فرهنگی 
برای توسعه پایدار، خاطرنشان کرد: اعتقادات دینی به عنوان یک انگیزه مهم 
فرهنگی می تواند پایه ای تأثیرگذار در حرکت جامعه به سمت اهداف بلند انسانی 
باشد. روحانی تأکید کرد: نمی توان بدون بهره گیری و استفاده از دین، فرهنگ، 
ایمان و ارزش های انسانی، در مســأله مهمی همچون محیط زیست به خوبی 

برنامه ریزی و اقدام کرد.
رییس  جمهوری با تأکید بر این که دستیابی به توسعه پایدار بدون صلح و اعتدال 
امکان پذیر نیست، افزود: ما باید هم با افراط، خشونت و تروریسم مقابله کنیم و 
هم در برابر تخریب محیط زیست بایستیم چرا که جهان ما باید عاری از خشونت 

و افراط و سوء استفاده از نعمات طبیعی و افراط در رفتار با طبیعت باشد.
روحانی با بیان این که طبیعت هوشــمندانه به رفتارهای آســیب زننده پاسخی 

سخت می دهد، استفاده بی حســاب از آبهای زیرزمینی، خشکاندن تالاب ها و 
دریاچه ها، ساخت و ساز در حاشیه رودخانه ها را از جمله آسیب هایی دانست که 
بشر به طبیعت وارد می کند. رییس  جمهوری تصریح کرد: امروز بسیار خوشحالم 
از ایرانی ســخن می گویم که ندای برنامه خاورمیانه عاری از ســلاح هسته ای، 
گفتگوی تمدن ها، تعامل بین فرهنگی و ادیان در موضوع محیط زیست و جهان 
عاری از خشونت و افراطی گری از این سرزمین به پا خاست و پیام این کشور برای 
جهــان، اعتدال و میانه روی بوده و همواره اعــلام می کند که راه نجات ما میانه 

روی و دوری از افراط است.
روحانی با اشاره به این که ملت ایران توانست با منطق و استدلال و گفتگو در میز 
مذاکره، مهم ترین و پیچیده ترین معضل حقوقی، سیاسی و فنی سال های اخیر 
را با 1+5 حل و فصل کند، گفت: ملت ایران 200 سال است که به هیچ کشوری 
تجاوز نکرده و هنگامی که مورد تجاوز قرار گرفت با شجاعت از کشور و ملت خود 

دفاع کرد. ایران سرزمین همزیستی مسالمت آمیز است و قرن ها پیروان ادیان و 
اقوام مختلف با صلح و صفا و برادری در این سرزمین در کنار هم زندگی کرده اند.
رییس  جمهــوری تأکید کرد: دولــت یازدهم از آغاز فعالیت خــود باوجود همه 
مشکلات سیاســی، اجتماعی و فرهنگی پیش روی خود و ناامنی و مشکلات 
منطقه ای، مسأله محیط زیست را از یاد نبرد و اولین دستور جلسه در دولت یازدهم 

، موضوع احیای دریاچه ارومیه بود.
روحانی محیط زیست، صلح جهانی، مقابله با افراط و خشونت و مبارزه با تروریسم 
را عامل وحدت میان ادیان برشمرد و خاطرنشان کرد: ایران زمانی که تروریست ها 
برای سقوط بغداد و دمشق تلاش می کردند به ندای مظلومیت همسایگان خود 
پاســخ مثبت داد و اگر ایران نبود داعش به طورعملی تحقق می یافت و امروز به 

جای یک گروه تروریستی با دولت تروریستی داعش مواجه بودیم.
رییس  جمهوری ادامــه داد: آنهایی که قدر مجاهدت های ایــران را نمی دانند 
امروز به روشنی می بینند که ایران در کلام و عمل پرچم دار مبارزه با افراطی گری 

و خشونت در جهان است.

راه نجات ما میانه روی است


